



## Updated Timetable (2014 - 2019) of the Action Plan for the Conservation of Cartilaginous Fishes (Chondrichthyans) in the Mediterranean Sea\*

Actions	Deadline/ periodicity	By whom
<b>TOOLS</b>		
1. Update directory of national, regional and international experts on chondrichthyan fishes.	By 2015	RAC/SPA, CMS SHARK MOU SECRETARIAT, IUCN SSG, RFMO SHARK WORKING GROUPS
2. Develop, print and distribute multilingual regional and national field identification guides and sheets for remaining priority areas: Adriatic, Aegean, Ionian (in Croatian, Albanian, Italian, Greek, Turkish); and Northwestern Mediterranean (French, Spanish).	2014 – 2015	GFCM/FAO, MEDITS, National scientific and management bodies, Regional cooperation agencies
3. Promote use of existing standard monitoring protocols and forms (RAC/SPA, FAO) for species-specific data on landings, discards and observations of threatened species;	From 2014 to 2019	National scientific and management bodies, Regional cooperation agencies, MedLEM, CMS, GFCM and FAO
4. Update and promote protocols and programmes for improved compilation and analysis of data, for contribution to regional stock assessment initiatives.	From 2014 to 2019	National and regional agencies and advisory bodies, CMS, GFCM and FAO
5. Formalise/reinforce synchronous submission of catch, bycatch and discard data to both scientific and management bodies, and annually to the GFCM.	Every year	Contracting Parties
6. Improve data on elasmobranch bycatch in national reports to GFCM, for incorporation in GFCM database	From 2014 to 2019	Contracting Parties, GFCM, MEDLEM
7. Undertake information campaigns, improve the provision of materials for publication, and disseminate more widely existing RAC/SPA, FAO, CMS and other relevant products to fisheries managers, researchers and the public.	Every year	AP Partners, Associates and donor agencies
8. Widely disseminate RAC/SPA guidelines and code of conduct for shark and ray recreational fishing.	2014	RAC/SPA, Contracting Parties, AP Partners, CMS
9. Promote catch and release, research activity and improved reporting of catches to shark and ray recreational fishers.	From 2014 to 2019	Contracting Parties and AP Partners
<b>LEGAL PROCESSES</b>		
10. Establish strict legal protection for species listed in Annex II and GFCM Recommendation through national laws and regulations.	As soon as possible	Contracting Parties
11. Establish and promote national, sub-regional and regional plans or strategies for species listed in Annexes II and III.	2014	Contracting Parties, RAC/SPA, GFCM, CMS
12. Support GFCM finning prohibition by enacting national regulations and monitoring their implementation & enforcement.	As soon as possible	Contracting Parties
13. Monitor and protect critical habitats for chondrichthyan fishes, as soon as they are identified.	From 2014 to 2019	Contracting Parties, MEAs,

\* As adopted by the 18th meeting of the Contracting Parties to the Convention for the Protection of the Marine Environment and the Coastal Region of the Mediterranean (Barcelona Convention) and its Protocols (Istanbul, Turkey from 3 to 6 December 2014)

Actions	Deadline/ periodicity	By whom
<b>MONITORING AND DATA COLLECTION</b>		
14. Promote existing research proposals developed under the RAC/SPA Action Plan to funding agencies; develop similar proposals for the Levantine basin.	2014	RAC/SPA, CPs, AP Partners
15. Develop and support improved data collection efforts, particularly in southern and eastern Mediterranean	2014 – 2015	National and regional scientific bodies and cooperation agencies, GFCM, FAO
16. Promote input and shared access to the MEDLEM database under the appropriate protocol.	From 2014 to 2019	Contracting Parties, research institutes, GFCM
17. Complete and disseminate inventories of critical habitats (mating, spawning and nursery grounds)	2015	Contracting Parties
18. Increase compliance with obligations to collect and submit species-specific commercial catch and bycatch data to FAO and GFCM, including through increased use of observers.	From 2014 to 2015	Contracting Parties
19. Comply with obligations under GFCM Recommendations to collect and submit data on pelagic shark catches.	As soon as possible	Contracting Parties
20. Improve programmes for the collection and reporting of data from coastal fisheries.	As soon as possible	Contracting Parties
21. Support expert participation in RFMO and other relevant meetings and workshops, to share expertise and build capacity for data collection, stock assessment and bycatch mitigation.	As soon as possible	Contracting Parties, RFMO, RAC/SPA
<b>MANAGEMENT AND ASSESSMENT PROCEDURES</b>		
22. Continuously review data and undertake new studies to clarify the status of Mediterranean endemics and large bodied species assessed as Data Deficient or Near Threatened	2014, 2017	Contracting Parties, Partners
23. Monitor Critically Endangered, Endangered and endemic species	From 2014 to 2019	Contracting Parties
24. Submit to the GFCM annual Shark Assessment Reports describing all national target and/or bycatch fisheries	Every Year	Contracting Parties
25. Develop and adopt (where these do not exist) national Shark Plans and specific regulations for fisheries exploiting chondrichthyans, whether target or bycatch.	As soon as possible	Contracting Parties individually and through GFCM
26. Develop a Regional Shark Plan and associated fisheries management regulations outside territorial waters.	2015	Contracting Parties, GFCM
27. Review national and regional Shark Plans every four years	2014, 2018	Contracting Parties, GFCM
29. Continue to implement programme for the development of stock assessments, by area and by species.	2014, 2016, 2019	Contracting Parties, GFCM
30. Assessment of progress in the implementation of the Action Plan and update its timetable	2019	RAC/SPA, Contracting Parties

## Calendrier mis à jour (2014 - 2019) du Plan d'Action pour la conservation des poissons cartilagineux (Chondrichthyens) en Méditerranée \*

Actions	Délai/ périodicité	Par qui
<b>OUTILS</b>		
1. Mettre à jour un répertoire des experts nationaux, régionaux et internationaux sur les poissons chondrichthyens.	Vers 2015	CAR/ASP, MdE sur la conservation des requins de la CMS, UICN SSG, groupe de travail des organisations régionales de gestion des pêches (RFMO)
2. Elaborer, imprimer et distribuer des guides et des papiers d'identification de terrain régionaux et nationaux en plusieurs langues pour le reste des zones prioritaires: Adriatique, Egée, Ionienne (en Croate, Albanais, Italien, Grec, Turc); et en Méditerranée du Nord-Ouest (Français, Espagnol).	2014-2015	CGPM/FAO, MEDTIS, Institutions scientifique et de gestion nationales, Agences de coopération régionales, MedLEM, CMS, CGPM et FAO
3. Promouvoir l'utilisation des protocoles et formulaires types d'évaluation existants (RAC/SPA, FAO) des données spécifiques aux espèces sur les débarquements, rejets et observations des espèces menacées.	De 2014 à 2019	Institutions scientifique et de gestion nationales, CGPM, MEDTIS, Agences de coopération régionales, MedLEM, CMS, CGPM et FAO
4. Mettre à jour et promouvoir les protocoles et les programmes pour une meilleure collecte et analyse de données en vue d'une contribution aux initiatives d'évaluation régionales des stocks.	De 2014 à 2019	Institutions nationales et régionales, organe consultatif, CMS, CGPM et FAO
5. Formaliser /appliquer une soumission synchrone des données sur les prises, prises accidentelles et les rejets ensemble aux organes scientifiques et de gestions et annuellement à la CGPM.	Chaque année De 2014 à 2019	Parties Contractantes
6. Améliorer les données sur les prises accidentelles des espèces d'éla smobranches dans les rapports nationaux à soumettre à la CPGM pour intégration dans la banque de données de la CPGM.	Chaque année De 2014 à 2019	Parties Contractantes, CGPM, MedLEM
7. Effectuer des campagnes d'information, améliorer la fourniture de la matière pour les publications et disséminer le plus largement possible les produits du CAR/ASP, FAO, CEM auprès des gestionnaires de la pêche, les chercheurs et le public.	2014, 2016, 2018	Partenaires du Plan d'Action, Associés et agences donatrices.
8. Diffuser le plus largement possible les lignes directrices pour la pêche récréative des requins et des raies du CAR/ASP.	2014	RAC/SPA, Contracting Parties, AP Partners, CMS
9. Promouvoir la pêche avec remise à l'eau, les activités de recherche et l'amélioration des rapports sur les prises des pêcheurs sportifs de requins et de raies	De 2014 à 2019	Parties Contractantes, Partenaires du Plan d'Action

\* Comme adopté par la 18ème réunion des Parties contractantes à la Convention pour la Protection de l'Environnement Marin et du littoral de la Méditerranée (Convention de Barcelone) et à ses protocoles (Istanbul, Turquie, du 3 au 6 Décembre 2014)

Actions	Délai/ périodicité	Par qui
<b>PROCESSUS JURIDIQUES</b>		
10. Etablir une protection légale sévère des espèces qui figurent en Annexe II et dans la recommandation de la CGPM par le biais de lois et de réglementations nationales.	Dès que possible	Parties Contractantes
11. Etablir et promouvoir des plans et des stratégies nationaux, sous régionaux et régionaux pour les espèces en Annexes II et III.	2014	Parties Contractantes, CAR/ASP, CGPM, CMS
12. Soutenir l'interdiction du prélèvement des ailerons de requins de la CGPM par la promulgation de réglementations nationales et assurer le suivi de leur mise en oeuvre et application.	Dès que possible	Parties Contractantes
13. Contrôler et protéger les habitats sensibles pour les poissons cartilagineux aussitôt qu'identifiées.	De 2014 à 2019	Parties Contractantes, MEA
<b>SUIVI ET COLLECTE DE DONNÉES</b>		
14. Promouvoir les propositions de recherche existantes élaborées dans le cadre du Plan d'Action du CAR/ASP auprès des agences de financement ; élaborer des propositions similaires pour le bassin Levantin.	2014	CAR/ASP, Parties Contractantes, Partenaires du Plan d'Action.
15. Développer et soutenir les efforts d'amélioration de la collecte des données, et en particulier en méditerranée du sud et orientale.	2014 – 2015	Organes scientifiques national et régional, Agences de coopération, CGPM, FAO
16. Promouvoir les contributions et l'accès partagé à la base de données MEDLEM conformément au protocole approprié.	De 2014 à 2019	Parties Contractantes, instituts de recherches, CGPM
17. Compléter et disséminer les inventaires des habitats sensibles (les lieux d'accouplement, frayères et zones d'alevinage).	2015	Parties Contractantes
18. Accroître le respect des obligations pour collecter et soumettre les données relatives aux prises et prises accidentelles commerciales de certaines espèces spécifiques à la FAO et à la CPGM, y compris à travers l'utilisation accrue d'observateurs.	De 2014 à 2015	Parties Contractantes
19. Respecter les obligations conformément aux recommandations de la CPGM pour la collecte et la soumission des données des prises des requins pélagiques.	Dès que possible	Parties Contractantes
20. Améliorer les programmes pour la collecte et la restitution des données de la pêche côtière.	Dès que possible	Parties Contractantes
21. Soutenir la participation des experts aux réunions des Organisations régionales de la gestion de la pêche et autres réunions et ateliers pertinents en vue de partager l'expertise et renforcer les capacités pour la collecte des données, l'évaluation des stocks et la réduction des prises accidentelles.	Dès que possible	Parties contractantes, RFMO, CAR/ASP

Actions	Délai/ périodicité	Par qui
<b>PROCÉDURES DE GESTION ET D'ÉVALUATION</b>		
22. Revoir les données d'une manière continue et effectuer de nouvelles études pour clarifier le statut des espèces endémiques et aux corps volumineux méditerranéennes évaluées comme des espèces aux données insuffisantes ou presque menacées.	2014, 2017	Parties Contractantes et Partenaires
23. Monitor Critically Endangered, Endangered and endemic species	De 2014 à 2019	Parties Contractantes
24. Submit to the GFCM annual Shark Assessment Reports describing all national target and/or bycatch fisheries	Chaque année	Parties Contractantes
25. Develop and adopt (where these do not exist) national Shark Plans and specific regulations for fisheries exploiting chondrichthyans, whether target or bycatch.	Dès que possible	Parties contractantes, à travers le CGPM
26. Develop a Regional Shark Plan and associated fisheries management regulations outside territorial waters.	2015	Parties contractantes, CGPM
27. Review national and regional Shark Plans every four years	2014, 2018	Parties contractantes, CGPM
29. Continue to implement programme for the development of stock assessments, by area and by species.	2014, 2016, 2019	Parties contractantes, CGPM
30. Assessment of progress in the implementation of the Action Plan and update its timetable	2019	CAR/ASP, Parties Contractantes